



THE ÉLEVAGE DE BOZOULS: A CHANGE OF EMPHASIS TOWARDS RACING

L'ÉLEVAGE DE BOZOULS SE RÉORIENTE AU GALOP



© Robert Pflaum

A well-known presence in the endurance world, the Élevage de Bozouls has also produced flat horses over the years. However, Marcel Mezy has embarked on a change of direction in favour of a racing one. Here Sarah Vidal, in charge of public relations and communications at Mezagri, and Pauline Munoz, who oversees the breeding operation, expand on the reasons for this.

By winning the Prix Chéri Bibi (Gr3 PA) at Toulouse on October 3rd, **Kanti de Bozouls** (No Risk Al Maury) highlighted the change of direction efforts undertaken in recent years by Marcel Mezy and his team. Pauline Munoz explained: *"We've changed a lot of things in terms of our mating plans, although we are aware that Monsieur Mezy has always been able to draw on his good maternal lines. So we re-focused*

Très connu en endurance, l'élevage de Bozouls a également "sorti" des chevaux de plat au fil des ans. Mais Marcel Mezy a décidé de donner une orientation plus "course" à son élevage. Sarah Vidal, chargée des relations publiques et communication chez Mezagri, et Pauline Munoz, racing manager nous ont expliqué pourquoi.

Le 23 octobre 2023, en s'imposant dans le Prix Chéri Bibi (Gr3 PA) sur l'hippodrome de Toulouse, **Kanti de Bozouls** (No Risk Al Maury) a mis en lumière les efforts de réorientation entrepris ces dernières années par Marcel Mezy et son équipe. Et Pauline Munoz explique : « Nous avons *changé beaucoup de choses au niveau des croisements, tout en sachant que monsieur Mezy a toujours eu de bonnes souches maternelles. Nous nous sommes recentrés sur ces*

on these. We also changed the horse's feed as the climate in the Aveyron region is cold and harsh, while, at the same time, endeavouring to maintain the rustic qualities of the PA horse. The results of these changes have materialised sooner than we expected... as these wonderful maternal bloodlines have really come into their own." Pauline Munoz added: "Kanti de Bozouls is symptomatic of this new ambition. We've been working on this for three years now." Although he doesn't carry the colours of Michel Mezy, having been purchased long before he made his (victorious) debut, Kanti de Bozouls is out of **Mesk de Bozouls** (Dahess), whose maternal line harps back to **Méduse** (Giaur), a foundation mare of Marcel Mezy's breeding operation. She continued: "Méduse is Marcel's love. She was certainly the very first PA mare which he bought. We sourced her from the mother of Gilles Flottes." Sarah Vidal interjected: "He often recalls that his first impression was of a mare who sprouted wings, and one that literally floated along."

The owner of 600 horses until the recent clear out

If the victory of Kanti de Bozouls, a Gr1 PA horse, highlighted the fruits of a project undertaken some time ago, the third place of **Jindor de Bozouls** (Al Mourtajez) in the French Arabian Breeders' Challenge - Poulains (Gr2 PA) in 2022 was the portent of future success. However, we need to take a step back in time. As in 2021, the Élevage de Bozouls organised a major dispersal sale at Rodez. It proved a necessary step, and Pauline Munoz explained: "Marcel is very emotionally attached to his horses. He has a sizeable quantity and breeds them in great numbers [editor's note: especially for endurance racing purposes]. At one point, he owned over 600 horses. Lest it be forgotten, too, that 80 per cent of horses don't meet expectations..." Sarah Vidal opined: "The aim was to reduce the number of horses and steer the stud towards flat racing. We also wanted to improve the quality. So we had to pull out all the stops. The sale was one of the methods employed." It was necessary to trim the numbers, even if, as Pauline Munoz points out: "There's still some work to do as regards reducing the numbers, because we still have quite a few good mares which are getting old. We have the dam of Jindor de Bozouls, Uddidor de Bozouls (Dormane), a Gr1 PA winner, and who, alas, at the age of 23, didn't get in-foal this year, having been bred to Ebraz (Amer). We also board Jidwicha de Bozouls (Darweesh). Now a 14-year-old, she has been a good producer, having yielded the likes of the quadruple winning and L PA placed Ichan de Bozouls (Mahabb), and, more

dernières. Nous avons aussi changé l'alimentation car le climat dans l'Aveyron est froid, dur, tout en restant sur la rusticité du pur-sang arabe. Les résultats de ces changements sont arrivés plus vite que prévu... ces belles souches maternelles fleurissent d'elles-mêmes.» Pauline Munoz poursuit : « Kanti de Bozouls symbolise une nouvelle ambition. Cela fait trois ans qu'on y travaille. » Même s'il ne porte pas les couleurs de Marcel Mezy, ayant été vendu juste avant qu'il ne débute (victorieusement), Kanti de Bozouls est un produit de **Mesk de Bozouls** (Dahess), dont la souche maternelle remonte à **Méduse** (Giaur), une jument fondatrice de l'élevage de Marcel Mezy : « Méduse, c'est l'amour de Marcel. C'est certainement la toute première jument pur-sang arabe qu'il ait achetée. Elle venait de chez la mère de Gilles Flottes. » Sarah Vidal réagit : « Il dit souvent que la première fois qu'il l'a vue, il a eu l'impression qu'elle volait, qu'elle était très aérienne. »

Il avait encore 600 chevaux récemment

Si la victoire de Kanti de Bozouls, « un cheval de Gr1 PA », a mis en lumière le fruit d'un travail entrepris il y a quelque temps, la troisième place de **Jindor de Bozouls** (Al Mourtajez) dans le French Arabian Breeders' Challenge pour Poulains (Gr2 PA) l'an passé était un signe précurseur des succès à venir. Mais effectuons un petit retour en arrière. En 2021, l'élevage de Bozouls a organisé une grande vente à Rodez. Une étape nécessaire, comme l'explique Pauline Munoz : « Marcel est un grand affectif avec ses chevaux. Il en a beaucoup, en fait naître beaucoup [surtout pour l'endurance, ndlr]. À un moment, l'élevage s'est retrouvé avec un peu plus de 600 chevaux. Et quand on dit que 80 % des chevaux ne font pas l'affaire... » Sarah Vidal réagit : « L'objectif était de baisser les effectifs et de réorienter l'élevage vers le plat. Nous voulions également améliorer la qualité. Il fallait activer tous les leviers. Cette vente en faisait partie. » Une réduction d'effectif nécessaire, même si, comme Pauline Munoz le précise « il y a encore du tri à faire car nous avons pas mal de bonnes juments, mais vieillissantes. Nous avons la mère de Jindor de Bozouls, Uddidor de Bozouls (Dormane), une gagnante de Gr1 PA qui a 23 ans et qui n'a malheureusement pas pris cette année alors que nous étions allés à Ebraz (Amer). Nous avons également Jidwicha de Bozouls (Darweesh), 14ans, qui a bien produit, notamment Ichan de Bozouls (Mahabb), lauréat de quatre courses et placé de L PA, mais aussi, plus récemment, la 3ans Kiouma de Bouzouls et son jeune frère, Lwich de Bozouls, qui sont tous deux par No Risk Al Maury (Kesberoy). Enfin, Mesk de Bozouls (Dahess), la mère



De gauche à droite, en 2006 à Chantilly : Udjdor de Bozouls, Robbie, Al Zahrah, Al Dahma et Al Ryme

© ScoopDyga

recently, the 3-year-old *Kiouma de Bouzouls*, and her younger brother, *Lwich de Bozouls*. The latter are both by *No Risk Al Maury* (*Kesberoy*). Lastly, *Mesk de Bozouls* (*Dahess*), the dam of *Kanti*, has been a surprise package. She is, of course, the dam of *Ikef de Bozouls*, a full brother to *Kanti*, himself a magnificent type, but one who didn't quite meet our expectations, even if he has subsequently fared well at Doha."

Rejuvenating the broodmare band

After selectively reducing the numbers, "we have around twenty mares. Some are on their way out whereas others are part of the new in-take. A new bloodline has manifested itself via the smallish *Jamaïka de Bozouls*. She was the first product of the stallion *Aim South* (*Burning Sand*) to win in France. Despite her size, I hope she proves to be a good producer. The 5-year-old *Iroka de Bozouls* (*Mahabb*) is part of the new draft, and I think that *Kavala de Bozouls* (*Af Al Buraq*), who made a winning debut for *Philippe Sogorb*, will be another case in point." To enhance this selection process, the right mating plans need to be implemented by identifying suitable stallions. *Pauline Munoz's* take is: "Regarding *Kanti de Bozouls*, we elected to send her to *No Risk Al Maury* because *Marcel* has an affinity for French bloodlines. He really likes this particular sire: a graduate of *Madame Koch's* breeding academy. Despite the fact that this stallion's progeny very attractive types, they have mainly proved disappointing in our case. So we wondered whether we should stop using this stallion, and then *Kanti de Bozouls* came along. So much for the theory (laughing). The breeding process can certainly throw up surprises. We're well placed going forward as we have products by *Azadi* (*Darike*), *Ebraz* (*Amer*), *Yazeed* (*Munjiz*), and even one by a sire who has his fair share of detractors, *Sir Bani Yas* (*Amer*).

de *Kanti*, et c'était quand même une surprise. Certes, elle avait fait *Ikef de Bozouls*, un propre frère de *Kanti* qui était magnifique, mais dont on attendait un peu plus, même s'il a ensuite pas mal fait à Doha. »

Rajeunir la jumenterie

Après sélection, « nous avons une grosse vingtaine de juments. Certaines sortent, d'autres rentrent. Du sang neuf arrive avec la petite *Jamaïka de Bozouls*. Elle a été le premier produit de l'étalon *Aim South* (*Burning Sand*) à gagner en France. Malgré sa taille, j'espère qu'elle va bien produire. La *Sans Iroka de Bozouls* (*Mahabb*) arrive et je pense que *Kavala de Bozouls* (*Af Al Buraq*), qui avait débuté victorieusement chez *Philippe Sogorb*, devrait les rejoindre. » Pour bonifier cette sélection de juments, encore faut-il faire les bons choix de croisement, avec des étalons adéquats, et *Pauline Munoz* analyse : « Pour *Kanti de Bozouls*, nous avons choisi *No Risk Al Maury* car *Marcel* aime le sang français. Il lui plaisait beaucoup, et puis c'était un cheval issu de l'élevage de madame *Koch*. Bien que les produits de cet étalon soient très beaux visuellement, ils étaient un peu décevants chez nous, et nous nous posions la question d'arrêter de l'utiliser. Puis est arrivé *Kanti de Bozouls*. Fin de la théorie (rires). Il y a des surprises dans l'élevage. À l'avenir, nous allons être bien équipés avec des produits par *Azadi* (*Darike*), *Ebraz* (*Amer*), *Yazeed* (*Munjiz*) et aussi par un étalon que tout le monde boude, *Sir Bani Yas* (*Amer*). Il avait quand même battu *Al Mourtajez* en course, dans le Derby des 4ans. Sur les treize produits de cet étalon qui ont couru, il a trois gagnants différents. C'est un ratio énorme et personne ne semble l'utiliser à son plein potentiel. Il est vrai que son physique petit et râblé ne l'aide sans doute pas. Même *Marcel* était dubitatif quand il a vu ce cheval tout dodu. À le regarder, il fait moins cheval de course que les autres,



© Robert Poin

Although he did manage to beat Al Mourtajez no less on the racecourse, and namely in the Derby des 4ans. So far, he has had three individual winners from his 13 foals to have reached the racecourse. That's a considerable number and yet people aren't tapping in to his full potential. His small, stocky appearance probably doesn't help him. Even Marcel was dubious when he came across this tubby customer. To look at, he lacks the athletic build of other horses, but the results of his progeny speak for themselves! Madame Bernard, one of our trainers and who took Sir Bani Yas under her wing, told us that he had everything going for him as he was: kind, brave and devoid of any major physical problems. In short, we're monitoring developments." A number of professionals work hand in glove with the stud, and namely "Éric Dell'Ova pre-training, plus Élisabeth Bernard, with whom we go back a long way, and Philippe Sogorb. We had a lot of horses in Poland but we're going to stop. It has proved beneficial for those horses below the required standard in France. However, there has been little gained in terms of terms of them becoming sales/breeding prospects... Our mission statement consists primarily in improving the quality of our French operation."

Better soil equates to better horses

Given his farming parentage, Marcel Mezy is a man who has a deep bond with the land. As a youngster, he was a herdsman of livestock which entailed sitting

mais sa production parle ! Madame Bernard, qui est l'un de nos entraîneurs et qui a eu Sir Bani Yas sous sa responsabilité, nous a dit qu'il avait tout pour lui, gentil, courageux, sans gros pépins physiques. Bref, on regarde ce qui se fait. » Plusieurs professionnels travaillent avec l'élevage, que ce soit « Éric Dell'Ova et son père Guy Dell'Ova, Élisabeth Bernard qui est un peu une historique et Philippe Sogorb. Nous avions beaucoup de chevaux en Pologne mais nous allons arrêter. C'était bien pour ceux qui étaient d'une valeur en dessous de ce qu'il faut pour courir en France. Mais il n'y a quasiment pas de retours, que ce soit pour les ventes ou pour l'élevage... Notre cheval de bataille est de rehausser la qualité, ici en France. »

De meilleurs sols pour de meilleurs chevaux

Fils de paysans, Marcel Mezy est homme proche de la terre. Alors que tout jeune il gardait un troupeau et qu'il était assis sur un sol très dur et sec, il avait constaté que sous les arbres, le sol était plus souple. Adulte, de manière empirique et en autodidacte, il invente un compost révolutionnaire 100 % naturel – le Bacteriosol qui enrichit les sols et supprime les intrants chimiques – qu'il commercialise, entre autres produits, via sa société Mezagri, sous le label Technologies Marcel Mezy. Sarah Vidal détaille : « Ici [dans l'Aveyron, ndr], nous avons un terroir très difficile et Marcel est un passionné des sols. C'est sa foi, toute une philosophie. L'élevage et les micro-organismes

on very hard, dry soil, but he became very aware that the terrain under the trees was of a softer consistency. Very much self-taught, and on the basis of his own observations, he went on, as an adult, to invent a revolutionary and totally natural form of compost – Bacteriosol – which enriches the soil and eliminates any chemical by-products. Amongst his other products, he marketed his creation via his company Mézagri, under the Technologies Marcel Mezy label.

sont étroitement liés et font sens dans la vision de Marcel. Les chevaux évoluent sur des sols plus souples et plus structurés, tout en étant enrichis (protéines, etc.). Les chevaux doivent évoluer dans de bonnes conditions et notre approche correspond aux besoins environnementaux d'aujourd'hui. Cela colle parfaitement avec notre vision des choses et en ce sens, Marcel a été un précurseur. En enrichissant les sols, il enrichit son élevage et ses rêves.»



Cakouet de Bozouls (tout à gauche), face à Muraqib et Mabrooka

© ScorpDyga

Sarah Vidal elaborated: *"Here in the Aveyron, the local environment tends to be very harsh, and Marcel is passionate about the soil. It's the marker of his faith and serves to underpin his whole philosophy. Farming and micro-organisms are inextricably linked, and they make sense in Marcel's vision. Horses thrive on types of soil which are softer in their consistency and more layered, and, at the same time, more enriched in terms of nutrients (protein content and so forth). Horses need to evolve in good conditions and our approach is consistent with current environmental needs. It ties in perfectly with our own vision of doing things, and, in that sense, Marcel has been a trailblazer. By enriching the soil, he has enriched his breeding operation and fuelled his dreams."*

Supporting the racing sector

On June 25th at Dax, the Élevage de Bozouls sponsored the Prix Akbar for the first time, with Ichan de Bozouls and Jamaïka de Bozouls running second and fourth

Le soutien à la filière

Le 25 juin dernier à Dax, l'élevage de Bozouls a sponsorisé pour la première fois le Prix Akbar, où Ichan de Bozouls et Jamaïka de Bozouls ont pris respectivement les deuxième et quatrième places. Une volonté nouvelle « de soutenir la filière » confirme Sarah Vidal. « Marcel Mezy est l'un des rares propriétaires et éleveurs français. Contribuer à la filière du pur-sang arabe compte beaucoup pour lui. C'était aussi un moyen de sensibiliser les hippodromes à l'utilisation de ses technologies, que ce soit pour les pistes d'entraînement ou celles de course. En effet, le Bacteriosol permet une utilisation plus réduite de l'eau, tout en gardant une certaine humidité et souplesse au sol. On a pu constater lors de la dernière Assemblée générale de l'AFAC que le sujet de l'utilisation de l'eau pour l'entretien des pistes devenait sensible, comme sur l'ensemble du territoire. Ce produit totalement naturel s'inscrit complètement dans les problématiques d'environnement et de réchauffement climatique. Ce



© Robert Poin

respectively. It was indicative of a new desire "to support the industry" affirms Sarah Vidal. "Marcel Mezy is one of the few owner-breeders in France. Contributing to the PA sector means a lot to him. It was also a way of raising awareness at racecourse level regarding the use of his technological brands, whether it be on the training grounds or on the racecourse. Bacteriosol facilitates less water use while, at the same time, ensuring that the soil remains moist and retains a soft consistency. It was clear at the latest AGM of AFAC that the water usage for track maintenance purposes was a hot topic: and something of a concern at national level. This entirely natural product completely addresses the issues revolving around the environment and global warming. It would be a dream if it were to be rolled out at all the racecourses." In the interim: "We're toying with the idea of repeating the sponsorship exercise to a greater degree, but it will revolve around a 3-year-old PA race at Toulouse, because we think that we have some very interesting prospects in this age group. Nine of our 2-year-olds have gone into training. I'm alluding above all to Leska de Bozouls (Al Mourtajez): herself a daughter of Mesk and perfect in terms of confirmation and temperament. We're trying to make choices which play to the strengths of our breeding operation, and its corresponding vision." Her parting shot was: "We're aware that things are moving at AFAC via Monsieur di Francesco, Axelle Nègre de Watrigant... and so we're also trying to do our bit. We feel that our sector has got the wind in its sails. We'll never unseat the English thoroughbred, but the ability to get organised, accompanied by growth, is in itself stimulating."

serait un rêve qu'il soit utilisé sur toutes les pistes de galop.» En attendant, « on pense répéter le sponsoring l'année prochaine avec un plus gros soutien, mais sur une course de 3ans à Toulouse car nous pensons avoir de bons chevaux à venir dans cette génération. Neuf 2ans sont rentrés à l'entraînement pour nous. Je pense notamment à Leska de Bozouls (Al Mourtajez), une fille de Mesk, qui est parfaite de modèle et de caractère. On essaie de faire des choix cohérents avec les forces de notre élevage et notre vision de celui-ci. » Pour conclure, « nous voyons que cela bouge à l'Afac avec monsieur di Francesco, Axelle Nègre de Watrigant... alors nous essayons nous aussi d'apporter notre pierre à l'édifice. Nous sentons que notre filière a le vent en poupe. Nous ne détrônerons jamais le pur-sang anglais, mais s'organiser, grandir, est stimulant. »